
Zhruba třetina obcí v České republice chce 
podle průzkumu provedeného Svazem měst a 
obcí v letech 2014–2020 investovat do čistíren 
odpadních vod a kanalizací. Novinářům to řekl 
předseda svazu Dan Jiránek. V končícím sed-
miletém období byly podle něj programy  
z 90 procent financovány především z evrop-
ského Operačního programu Životní prostředí 
(OPŽP).  

První náměstek ministra životního prostředí 
Martin Frélich v rozho-
voru pro březnové číslo 
časopisu oboru vodovo-
dů a kanalizací SOVAK 
uvedl, že na vodohos-
podářské projekty bylo 
do 11. února 2013 
schváleno 1026 projek-
tů s celkovými náklady 
68 miliard korun. Pod-
pora z EU z toho činila 
41,2 miliardy korun. 
Počet žadatelů v době rozhovoru dokončované 
39. výzvě programu podle Frélicha výrazně 
převýšil vyhlášenou alokaci na tuto výzvu. Ta 
by měla podle náměstka být v aktuálním pro-
gramovém období poslední. Další peníze podle 
něj již nezbudou.  

V rámci poslední výzvy, kterou ministerstvo 
životního prostředí otevřelo loni v červenci, 
měly být obcím a svazkům obcí na výstavbu a 
renovaci čistíren odpadních vod a kanalizací 

rozděleny 3 miliardy korun. Výzva se měla 
vztahovat na individuální projekty, jejichž 
celkové náklady dosáhnou 50 milionů eur 
(1,285 miliardy korun) včetně DPH. Podle 
Jiránka není zatím jasné, kolik peněz má být  
v rámci programu v příštím období rozděleno.  

V polovině loňského března ministerstvo 
potvrdilo, že do Bruselu nepošle projekty, které 
by neměly naději na evropské peníze, napří-
klad kvůli nevýhodným smlouvám. Byla mezi 

nimi i plánovaná rekon-
strukce ústřední čistírny 
vod v Praze za několik 
miliard. Ministerstvo 
životního prostředí ne-
doporučilo ani dalších 
26 projektů, mezi který-
mi byla například opra-
va čistírny v České Lípě 
či výstavba kanalizace a 
vodovodu ve Vizovi-
cích. Peníze plánované 

původně na tyto projekty se rozhodnutím uvol-
nily. Šanci na příspěvek ve výši desítek milio-
nů korun tak dostaly další obce.  

OPŽP patří k největším a zároveň nejproblé-
movějším programům v čerpání evropských 
dotací. Patřil mezi ty, jejichž vyplácení Česku 
loni v červnu Evropská komise pozastavila 
kvůli pochybnostem, jak Česko z evropských 
fondů čerpá. Platby byly znovu uvolněny kon-
cem října. 

 

V aktuálním čísle časopisu  

ODPADY 3/2013  
mj. najdete: 

 

• TÉMA: Energetické 
využití odpadů 
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Zhruba třetina obcí v ČR chystá investice do čističek  

Praha 1 vybuduje další podzemní kontejnery  
Praha 1 se letos chystá vybudovat další pod-

zemní kontejnery na tříděný odpad. Vytipová-
no je pět lokalit, jsou to ulice Masná, Haštal-
ská, Betlémská, Klimentská a Hybernská, řekl 
starosta první městské části Oldřich Lomecký. 
Výstavba kontejnerů přijde na 7,7 mil. Kč, 
práce by měly začít co nejdříve. „Ukazuje se, 
že zejména v sevřených uličkách centra, kde 
je problém udržovat pořádek kolem popelnic, 
jsou podzemní kontejnery velmi dobré řeše-
ní,“ uvedl Lomecký. Komplet pro separaci od-
padů, v němž jsou dva nebo tři kontejnery, vy-
jde zhruba na jeden a čtvrt milionu korun. „Je 
to podle složitosti místa, musí dojít k zemním 
pracím, k dláždění a dalším úkonům,“ uvedl 
Lomecký. Praha 1 začala budovat podzemní 
kontejnery jako první v hlavním městě. Studie 
z roku 2007 prověřila asi 30 stanovišť v cent-
ru, v současné době jsou kontejnery pod zemí 
na čtyřech místech. Výstavbu podzemních po-
pelnic ztěžuje především to, že pod zemí vede 
řada inženýrských sítí. 

Pardubice dokončují systém sběru zeleného 
odpadu z rodinných domů  

Pardubice rozmístily v částech města se sou-
vislou zástavbou rodinných domů už více než 
1100 kontejnerů na zelený odpad. Trávu, listí 
a další zbytky ze zahrad tak není nutné ukládat 
na skládku, ale přeměňují se v kompost, který 
se dál využívá. Další rozšiřování sběrného 
systému bude jen lokální, řekl vedoucí odboru 
životního prostředí magistrátu Miroslav Míča.  

Moravskoslezský kraj vysadí 700 dřevin  
Přes 700 dřevin nechá do konce října vysá-

zet Moravskoslezský kraj u silnic na pěti mís-
tech regionu. Mají přispět ke zlepšení ovzduší,  
které v kraji patří k nejšpinavějším v Evropě. 

(Pokračování na stránce 2) 

Sněmovna podpořila pravidla pro ukládání těžebního odpadu  
Sněmovna podpořila změnu pravidel pro ukládání těžebního odpadu. Novelu zákona po Česku 

požaduje Evropská komise, podle které dosavadní úprava nenaplňuje směrnici přijatou v roce 
2006. Předlohu nyní zrychleně projedná hospodářský výbor. Novela zákona mimo jiné umožní 
ukládat těžební odpad pod zem. Úprava také dává možnost odtěžit a využít těžební odpad z úlož-
ných míst, kam už se žádný další odpad neukládá, ale zatím se neuskutečnila jejich sanace. Kvůli 
předloze nevzniknou podle důvodové zprávy žádné nové administrativní povinnosti pro podnikate-
le ani jim nepřinese dodatečné náklady. Přijetí zákona prý navíc zastaví správní řízení, které proti 
Česku vede Evropská komise pro neplnění povinností při přejímání společné legislativy. 

Ministr Chalupa jednal v Bruselu o podpoře pro spalovny  
O evropské podpoře stavby dvou spaloven a projektů na omezení prašnosti v Moravskoslezském 

kraji jednal 21. března v Bruselu český ministr životního prostředí Tomáš Chalupa s komisařem 
Janezem Potočnikem. Chalupa po schůzce řekl, že dohoda by mohla být uzavřena v horizontu 
týdnů.  (Pokračování na stránce 2) 

http://bit.ly/16LfdII 
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Chalupa se v Bruselu zúčastnil pravidelného zasedání ministrů životního prostředí EU. S Potoč-
nikem mluvil na okraj schůzky o velkých projektech, které podle něj Česká republika na komisi 
projednává v rámci čerpání operačního programu Životní prostředí. Podle Chalupy jde o spalovny 
v Chotíkově u Plzně a v Komořanech, stejně jako o financování projektů na odprášení velkých 
průmyslových aglomerací v Moravskoslezském kraji. Ministerstvo životního prostředí chce také 
spustit pilotní projekt podpory alternativní městské dopravy ve třech oblastech, kde je nejzatíženěj-
ší životní prostředí. Je to v Moravskoslezském kraji, v Brně a v Ústeckém kraji. Konkrétně by šlo 
o autobusy s nízkými emisemi. Chalupa je přesvědčen, že pro drtivou většinu projednávaných 
projektů získá podporu. „Musíme tato témata dotáhnout v horizontu týdnů, protože operační pro-
gram končí. Tyto velké projekty na severní Moravě a obě spalovny, to jsou věci, které běží a jsou 
před cílem pro rozhodnutí o přidělení dotace,“ řekl Chalupa. O těchto dotacích jednal v Bruselu 
také s komisařem pro regionální politiku Johannesem Hahnem.  

Česko prodalo emisní povolenky za 150 milionů korun  
Česko 20. března v aukci prodalo povo-

lenky na emise oxidu uhličitého (CO2) za 
5,76 mil. eur (150 mil. Kč). Cena povolen-
ky na jednu tunu CO2 dosáhla 3,67 eura, 
což je o 20 centů více, než za kolik povo-
lenky minulý týden prodalo Německo, 
oznámilo ministerstvo životního prostředí. 
„Při současném stavu trhu je částka maxi-
mem, které jsme mohli získat. Za pár týdnů 
by povolenky byly bezcenné a dříve jsme 
je kvůli povinné rezervě prodat nemohli,“ 
uvedl ministr životního prostředí Tomáš 
Chalupa. Ceny emisních povolenek se 
pohybují na zlomku úrovně, kterou při spuštění systému s obchodováním s emisemi předpokládala 
Evropská komise. Způsobuje to přebytek povolenek na trhu, protože se kvůli hospodářskému osla-
bení snížila výroba, a tím i potřeba povolenek na vypouštění CO2 do ovzduší.  

Evropská komise usiluje o to, aby se cena povolenek zvýšila. Při své současné ceně povolenky 
podle EK neplní svůj účel, kterým bylo přimět podniky k investicím do ekologických opatření.  
Komise kvůli tomu usiluje o dočasné stažení 900 milionů povolenek na roky 2013 až 2015 z trhu. 

Radní schválili memorandum o odkupu akcií Pražských služeb  
Praha pokračuje v záměru odkoupit minoritní podíl ve společnosti Pražské služby. Radní schváli-

li memorandum o spolupráci, které obsahuje konkrétnější kroky odkupu akcií, sdělila mluvčí 
magistrátu Tereza Králová. K podpisu by mělo být memorandum připraveno koncem dubna. Praha 
je výlučným vlastníkem 76,9 % akcií Pražských služeb, které se v hlavním městě starají o svoz 
odpadu a úklid. Minoritní podíl chce koupit od firmy Northward Holding Limited, která vlastní 

(Pokračování ze stránky 1) 

Spuštění projektu za více než 4 mil. Kč schvá-
lili krajští zastupitelé. „Ve všech hodnocených 
lokalitách a úsecích komunikací vzniká ročně 
zhruba 7,4 tuny emisí prachu. Výsadbou izo-
lační zeleně se sníží množství těchto emisí od-
váděných do ovzduší přibližně o 0,7 tuny,“ 
uvedl moravskoslezský hejtman Miroslav No-
vák. Stromy se podle něj budou sázet tak, aby 
neohrozily bezpečnost provozu na silnici a zá-
roveň aby co nejvíce ulevily od imisí lidem, 
kteří v okolí bydlí nebo tam procházejí. Dřevi-
ny se budou sázet hlavně na Frýdecko-Mí-
stecku. Sadit se budou hlavně jeřáby, javory a 
habry, z keřů pak hlošiny úzkolisté, zimolezy 
obecné a meruzalky alpské. Kraj předpokládá, 
že na projekt získá dotace. 

Soud odmítl žalobu Ostravy na stát  
kvůli znečištěnému ovzduší  

Pražský městský soud odmítl žalobu Ostra-
vy na stát kvůli znečištěnému ovzduší, řekla 
mluvčí soudu Markéta Puci s tím, že město 
podalo žalobu pozdě. Ministerstvo životního 
prostředí, které ve sporu zastupovalo Česko, 
označilo rozhodnutí soudu za logické. Žalobu 
prý bralo spíše jako politický akt než jako re-
levantní spor. Ostrava se žalobou z jara 2010 
domáhala ochrany před údajně nezákonnými 
zásahy vlády, ministerstva životního prostředí 
a ministerstva dopravy, které podle města ne-
dostatečně a neefektivně chrání čistotu ovzdu-
ší a nevytvořily funkční systém vedoucí k do-
držování imisních a emisních limitů.  

Obce chtějí spravedlivé jednání  
o jaderných úložištích  

Starostové obcí a občanská sdružení z oblas-
tí vybraných pro hledání hlubinného úložiště 
jaderných odpadů vyzývají ministra průmyslu 
a obchodu Martina Kubu, aby se zasadil  
o spravedlivé jednání s obyvateli dotčených 
oblastí. Výzvu „K hlubinnému úložišti férově“ 
předali na ministerstvu, kde ji přebral Kubův 
náměstek Pavel Šolc. Výzvu 123 starostů a  
27 sdružení si převzal od zástupce starostů pan 
náměstek Šolc a slíbil, že se výzvě budou vě-
novat. Výzva je určena ministru Kubovi kvůli 
tomu, že jeho ministerstvo má v gesci činnost 
Správy úložišť radioaktivních odpadů, která je 
za přípravu úložiště pro vyhořelé palivo z ja-
derných elektráren zodpovědná. Úložiště by 
mělo v Česku fungovat od roku 2065; výstav-
ba potrvá asi 15 let. Podle rozhodnutí vlády 
ale musí ministerstvo průmyslu a obchodu do 
roku 2018 předložit výběr dvou nejvhodněj-
ších lokalit, jednu hlavní a jednu záložní.  
S definitivní platností by mělo být území pro 
výstavbu úložiště stanoveno do roku 2025.  

Vysočany můžou stavět kanalizaci  
Po dvou letech průtahů mohou Vysočany na 

Blanensku letos začít stavět čistírnu odpadních 
vod a kanalizaci. Projekt, jehož konečná cena 
je 105 mil. Kč, dosud u Úřadu hospodářské 
soutěže blokovalo sdružení tří firem, které ve 
výběrovém řízení neuspěly. ÚOHS ve dru-
hostupňovém řízení stížnost zamítl, jeho roz-
hodnutí je pravomocné. Stavba by mohla být 
zahájena v červenci.  

(Pokračování ze stránky 1) 

Týden vědy, výzkumu a inovací pro praxi a odpady 
Ve dnech 15. až 19. 4. 2013 se v Koutech nad Desnou v Jeseníkách uskuteční  

Týden vědy, výzkumu a inovací pro praxi.  
Pod tímto novým zastřešujícím názvem se skrývá trojice již zavedených odborných setkání, a to 22. che-

micko-technologická konference APROCHEM (15.–17. 4.), 8. ročník symposia Výsledky výzkumu a vývoje 
pro odpadové hospodářství ODPADOVÉ FÓRUM 2013 a 4. ročník konference Výsledky výzkumu, vývoje a 
inovací pro obnovitelné zdroje energie OZE 2013 (obě 17.–19. 4.).  

Vzhledem ke společnému organizátorovi se lze zúčastnit všech tří konferencí při zaplacení jediného konfe-
renčního poplatku. 

Na symposiu ODPADOVÉ FÓRUM 2013 (17.–19. 4.) budou prezentovány výsledky výzkumů v oblasti 
nakládání s odpady, prevence vzniku odpadů, sanace ekologických zátěží a v dalších souvisejících oborech 
formou srozumitelnou a přínosnou široké odborné veřejnosti. Na akci se mohou zástupci podnikatelské sféry 
a veřejné správy seznámit s výzkumnými tématy a projekty, na nichž se v ČR a SR pracuje. Představitelům 
výzkumné obce setkání umožňuje poznat potřeby reálného „odpadářského života“ a příp. navázat spolupráci.  

Mediálním i odborným garantem symposia je odborný měsíčník ODPADOVÉ FÓRUM 
(www.odpadoveforum.cz) a elektronický recenzovaný časopis WASTE FORUM (www.wasteforum.cz).  

Sympozium se koná v rámci cyklu odborných odpadářských setkání ODPADOVÉ DNY 2013.               -pro- 
 

Tematika symposia: 
• Systémové otázky OH • Nebezpečné odpady • Stavební a minerální odpady • Biodegradabilní odpady  
• Sanace ekologických zátěží • Materiálové využití odpadů • Energetické využití odpadů • Kapalné odpady a 
průmyslové odpadní vody • Odpadní plyny a čištění spalin  

 

Dotazy k symposiu ODPADOVÉ FÓRUM a přihlášky příspěvků: symposium@cemc.cz,  
informace ke všem třem akcím: www.tretiruka.cz/konference.      

(Pokračování na stránce 3) 
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19,3 % akcií. Po odkupu minoritního podílu chce Praha zajišťovat svoz odpadu prostřednictvím 
firmy Pražské služby, aby nemusela vypisovat výběrová řízení jako nyní. Kolik by město mohlo za 
podíl zaplatit, zatím není známo. Podle dřívějších posudků by se hodnota mohla pohybovat mezi 
350 a 720 mil. Kč. Memorandum obsahuje prohlášení, že Praha i Northward Holding Limited mají 
zájem transakci uskutečnit. Stanovuje práva a povinnosti obou stran i závazek mlčenlivosti do 
uzavření transakce a tři roky po skončení vzájemné spolupráce. Pražské služby se v Praze starají  
o svoz komunálního odpadu, před časem získaly také miliardovou zakázku na letní a zimní úklid.  

MPO chce zastavit podporu nových obnovitelných zdrojů  
Ministerstvo průmyslu a obchodu chce novým zákonem o obnovitelných zdrojích energie (OZE) 

zastavit podporu nových zdrojů. U těch současných chce prosadit, aby se po dosažení návratnosti 
investice přestala podpora vyplácet. Vyplývá to z materiálů MPO, které zveřejnila Komora obnovi-
telných zdrojů energie.  

Komora návrhy kritizuje, podle ní nový zákon poškodí provozovatele malých obnovitelných 
zdrojů a naopak zajistí další podporu zdrojů využívajících fosilní paliva, jaderných elektráren a 
velkých solárních elektráren. Podle zveřejněného materiálu 
by se od 1. ledna 2014 zastavila podpora pro nová zařízení 
kromě vysokoúčinné kombinované výroby tepla a elektřiny, 
výroby elektřiny a tepla z důlního plynu a energetického 
využívání odpadu. Podle komory však takový přístup bude 
znamenat, že se přestanou rozvíjet levné obnovitelné zdro-
je, například větrné a malé vodní elektrárny. Materiál dále 
požaduje, aby provozovatelé existujících dotovaných zaří-
zení po 10 letech od jejich uvedení do provozu provedli 
vyhodnocení návratnosti investice. Na podporu v dalších 
pěti letech by měli nárok pouze v případě, že reálné návrat-
nosti ještě nebylo dosaženo. „Opatření odčerpá nadměrné 
zisky u všech OZE, které mohly v minulosti vzniknout 
nesprávným nastavením výkupních cen,“ uvádí materiál.  

Komora to kritizuje. „Prokazování návratnosti trestá efektivní a schopné investory, kteří připravi-
li kvalitní projekty a mají rychlou návratnost,“ uvedl předseda komory Martin Bursík. Podle něj 
navíc hrozí, že opatření vyvolá vlnu žalob ze strany investorů, kteří o podporu po 10 letech při-
jdou, přestože zákon původně stanovil vyplácení podpory na 15 let. Naproti tomu Česká foto-
voltaická průmyslová asociace (CZEPHO) vnímá návrh ministerstva jako snahu narovnat návrat-
nost investic do obnovitelných zdrojů a stabilizovat podmínky v sektoru OZE na příštích nejméně 
deset let. K návrhu sice má výhrady, za zásadní ale považuje prohlášení MPO, že bude dodržena 
garance, že se podnikatelům vrátí vložené prostředky za 15 let s přiměřeným ziskem.  

Komora dále kritizuje navržené opatření, podle kterého budou muset příjemci dotací zveřejnit 
svou majetkovou strukturu. Podle Bursíka je návrh bezzubý, protože nepostihne původní majitele 
dotovaných zdrojů, kteří svá zařízení později prodali. To je podle něj případ i největších solárních 
parků v ČR, které koupila od firem s utajenými vlastníky společnost ČEZ. Také podle CZEPHO je 
nutné odhalit současné, ale i původní vlastníky solárních elektráren. Komora kritizovala MPO i za 
to, že v návrhu není prodloužení platnosti solární daně. Bursík uvedl, že by se měl stanovit povin-
ný odvod, který by provozovatelé solárních elektráren platili po celou dobu provozu svých zaříze-
ní. Komora ale v této věci nemá jednotný názor, proti jsou podle něj zástupci solárního sektoru.  

Podporu obnovitelných zdrojů dlouhodobě kritizují zástupci průmyslu. Nyní platí všichni spotře-
bitelé v ceně elektřiny 583 Kč za megawatthodinu na podporu OZE. Podle průmyslníků to ohrožu-
je konkurenceschopnost českých firem. 

Areva podala rozklad proti rozhodnutí ÚOHS k tendru na Temelín  
Francouzská společnost Areva podala rozklad proti prvostupňovému rozhodnutí Úřadu pro 

ochranu hospodářské soutěže, který v únoru potvrdil její vyloučení z tendru na dostavbu jaderné 
elektrárny Temelín. Firma usiluje o návrat do výběrového řízení, její stížností proti vyloučení se 
nyní bude zabývat předseda ÚOHS Petr Rafaj. Informovala o tom zástupkyně Arevy Klára Ježko-
vá. „Areva je přesvědčena, že v průběhu přezkumného procesu ÚOHS nedodržel řadu požadavků 
vyplývajících z českého a evropského práva pro řádný přezkum veřejných zadávacích řízení, díky 
čemuž je jeho rozhodnutí založeno na nedostatečně zjištěném skutkovém stavu a nesprávné právní 
analýze,“ uvedla společnost. ÚOHS potvrdil rozhodnutí společnosti ČEZ o vyloučení Arevy  
z tendru na Temelín 25. února.  

(Pokračování ze stránky 2) 
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Šternberk investuje do svozu bioodpadu  
Radnice ve Šternberku na Olomoucku inves-

tuje zhruba 1,6 mil. Kč do systému sběru bio-
logicky rozložitelného odpadu. Systém by ve 
městě s bezmála 15 tisíci obyvateli měl začít 
fungovat příští rok na jaře. Šternberk na pro-
jekt získal dotaci 600 tisíc Kč a zbývající ná-
klady pokryje z vlastních zdrojů. „V rámci 
projektu bude pořízeno 1700 nádob na biood-
pad. Budou poskytovány vlastníkům rodin-
ných domů se zahradou, kterých je ve Štern-
berku přibližně 1700,“ řekla mluvčí šternber-
ské radnice Irena Černocká. Dodala, že v ná-
sledující etapě by měl být systém svozu biolo-
gického odpadu rozšířen také na bytové domy, 
zahrádkářské kolonie a panelová sídliště. Ko-
nečné výdaje na tento projekt budou podle 
Černocké stanoveny až podle výsledků výbě-
rového řízení, které už šternberská radnice při-
pravuje. Se zahájením svozů bioodpadu se po-
čítá od března příštího roku. 

Rozsudek v kauze černé skládky u Mistřic  
padne asi v květnu  

Okresní soud v Uherském Hradišti vynese 
rozsudek v kauze černé skládky u Mistřic na 
Uherskohradišťsku zřejmě až v květnu. Soud 
hlavní líčení odročil a vyžádal si ještě znalec-
ký posudek ohledně zásahu do životního pro-
středí a nutnosti skládku rekultivovat. Podle 
obžaloby bývalý starosta Mistřic Martin Ond-
roušek označil místo za částí obce Javorovec 
za legální skládku, nechal tam navážet odpad 
a navíc to údajně při svém podnikání nabízel i 
zákazníkům. Ondroušek vinu odmítá.  

Plzeň chce zlepšit kvalitu vody v Košuteckém 
jezírku  

Do dvou let chtějí správci plzeňských měst-
ských vod a lesů zlepšit kvalitu vody v Košu-
teckém jezírku v severní části města. Sérií 
opatření se pokusí zasáhnout do koloběhu fos-
foru a omezit tak růst sinic a řas. Podobný 
projekt Plzeň v minulých letech úspěšně pro-
vedla na oblíbené vodní ploše – Boleveckém 
rybníce. U Košuteckého jezírka se počítá také 
s úpravou okolního parku a s umístěním repli-
ky sošky, která tu dřív byla, řekla mluvčí 
magistrátu Zdeňka Kubalová. Jezírko a okolní 
park vznikly v místě opuštěného lomu ve  
30. letech 20. století. Jezírko bylo oblíbeným 
koupacím místem, kvalita vody se ale zhoršo-
vala a loni byla podle hygieniků nejhorší za 
posledních osm let. Čistotu vody nejvíce 
ovlivňuje uvolňování živin, především fosfo-
ru, z usazenin na dně. Vliv mají také organic-
ké látky, které se sem dostávají povrchovým 
splachem půdy, vysvětlila Lucie Nižaradzeová 
z městské organizace Správa veřejného statku. 
Podíl na znečišťování vody mají podle ní i 
splachy povrchové vody z Karlovarské ulice.  (Pokračování na stránce 4) 
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Projekt na podzemní kontejnery  
Pardubice připraví projekt za 160 tisíc Kč na 

podzemní kontejnery na papír, sklo a plasty, 
aby na ně město mohlo získat dotace. Objevit 
se mají na pěti místech. Rozhodli o tom zastu-
pitelé. Náměstek primátorky František Brendl 
podotkl, že nádoby v podzemí jsou třikrát vět-
ší než popelnice, u kterých je často nepořádek. 
Město navíc ušetří místo. Služby města Pardu-
bic na odvoz odpadu mají dostatek techniky, 
pokud by se v budoucnu pořizovalo podzem-
ních kontejnerů víc, musela by se nová techni-
ka pořídit. „Vybudování jednoho podzemního 
kontejneru stojí zhruba 750 tisíc Kč. Dotaci 
můžeme získat 60 nebo 85 %,“ uvedl Brendl.  

Uherčice postaví čistírnu a kanalizaci  
V Uherčicích na Znojemsku začnou letos na 

podzim, nebo příští rok na jaře stavět čistírnu 
odpadních vod a kanalizaci. Obec vypsala 
předběžné oznámení na stavbu za 44 mil. Kč, 
nyní čeká na schválení projektu u evropského 
operačního fondu Životní prostředí. V dubnu 
chce vypsat veřejnou soutěž, řekla starostka 
Uherčic Vladimíra Pešková. Stavba bude trvat 
rok a půl, každopádně tedy práce skončí v ro-
ce 2015. Součástí stavby bude mechanicko- 
-biologická čistírna s kapacitou na 400 obyva-
tel. Momentálně jich má obec zhruba 380. 
Stoková síť splaškové kanalizace bude měřit 
téměř 3,5 kilometru.  

Zoologické zahrady se mohou přihlásit o dotaci 
na ohrožené druhy  

Do konce dubna se mohou zoologické za-
hrady ucházet o dotaci zejména na záchranu 
ohrožených druhů. Stejně jako loni vyčlenilo 
ve svém dotačním programu ministerstvo ži-
votního prostředí pro letošek 16,2 mil. Kč,  
řekl mluvčí úřadu Matyáš Vitík. ¨ 

Peníze poputují na projekty, které se týkají 
chovu ohrožených druhů světové fauny nebo 
na spolupráci českých zoologických zahrad s 
významnými zahraničními zoo. Dotaci mohou 
získat i tehdy, pokud se zapojí do systému 
ochrany přírody ČR a výchovy veřejnosti. Po-
dávat žádosti o peníze mohou výhradně pro-
vozovatelé s licencí o zoologických zahra-
dách.  

Obama podporuje vývoj ekologických vozů  
Americký prezident Barack Obama chce in-

vestovat 2 mld. dolarů (zhruba 39 mld. Kč) do 
vývoje technologií pro automobily šetrné k ži-
votnímu prostředí. Investice by měly směřovat 
do technologií, které by zlevnily automobily  
s alternativním pohonem. Z programu by mělo 
být po deset let uvolňováno 200 mil. dolarů 
ročně. Obamův plán ale ještě musí schválit 
Kongres. Obama vyzval zákonodárce, aby 
plán podpořili bez ohledu na stranickou pří-
slušnost. „Není to žádná demokratická nebo 
republikánská myšlenka. Je to prostě rozumná 
myšlenka,“ prohlásil.  

Ředitel Arevy pro střední a východní Evropu Thomas Epron následně řekl, že antimonopolní 
úřad rozhodl překvapivě rychle. Epron také uvedl, že ÚOHS nevzal v potaz 95 % důkazních mate-
riálů, které mu Areva předložila. „Areva stále pevně věří, že její komplexní a detailní nabídka, 
která byla předána společnosti ČEZ v červenci 2012, je v souladu se zákonnými požadavky ply-
noucími z české legislativy, jakož i zadávacími kritérii,“ uvedla společnost. Zdůraznila, že je od-
hodlána nadále chránit své zájmy v dané záležitosti. 

Studie: Polovině domácností hrozí tzv. energetická chudoba  
Polovina českých domácností, které budou čelit vysokým výda-

jům na tepelnou energii, může upadnout do takzvané energetické 
chudoby. To znamená, že nebude mít dostatek zdrojů pro zajištění 
elektřiny, tepla či dalších energií. Vyplývá to ze studie Potenciál 
úspor energie v budovách společnosti Porsenna. Ve studii společ-
nost zabývající se hospodařením s energií uvádí, že v roce 2012 
nebylo v ČR zatepleno 77 % všech obydlených bytů. Při součas-
ném tempu zateplování by se měl tento podíl do roku 2020 snížit 
na 55 %. „V roce 2030 pak podle našich odhadů nebude zatepleno 
stále přibližně milion bytových jednotek, převážně v rodinných 
domech,“ upozornil analytik Michal Čejka ze společnosti Porsen-
na s tím, že teoreticky tak energetická chudoba hrozí třetině,  
v extrémním případě polovině domácností. Nejvohroženější jsou 
prý současní i budoucí důchodci. „Jejich domy se mohou v průbě-
hu příštích 20 let stát nevyhovujícími pro bydlení či příliš náklad-
nými z hlediska spotřeby energií. Investice do renovací a výdaje 
za tepelnou energii mohou být nad finanční možnosti řady seniorů,“ poznamenal Luděk Nieder-
mayer ze společnosti Deloitte.  

Logo PRO-BIO příští rok dostanou pouze tuzemské biopotraviny  
Svaz ekologických zemědělců PRO-BIO příští rok zpřísní pravidla pro označování biopotravin. 

Jeho speciální logo už dostanou pouze tuzemské biopotraviny, které díky tomu zákazníci na pul-
tech obchodů snadněji odliší od zahraničních produktů, informovala Kateřina Nesrstová z PRO- 
-BIO Svazu ekologických zemědělců. „Změna označování biopotravin zaručí, že české logo pro 
biopotraviny bude označovat ty výhradně tuzemské,“ uvedla Nesrstová. Po změně pravidel logo už 
nedostane například importovaná biorýže. Svaz ale počítá s určitou mírou tolerance. „Označení 
budou moci získat například sušenky vyrobené z české biomouky, biovajec, biomléka, biomásla, 
které je potřeba také osladit, přičemž tuzemský biocukr není k dispozici,“ podotkla Nesrstová. 
Nové logo bude vycházet ze současné značky, kterou tvoří nápis BIO-produkt ekologického země-
dělství, na jehož pozadí jsou zelené pruhy. „Grafická podoba značky ještě není definitivní. Nová 
podoba počítá se změnou nápisu a drobnou aktualizací odstínu zelené barvy,“ uvedla Nesrstová.  

Tuzemský trh s biopotravinami kvůli hospodářské krizi začal stagnovat a například v roce 2010 
jeho hodnota činila 1,6 mld. Kč. Podíl biopotravin na celkové spotřebě potravin tehdy zůstal stejně 
jako o rok dříve kolem 0,7 %. Statistiky za roky 2011 a 2012 zatím úřady nezveřejnily.  

Několikaletý rozmach ekofarem v Česku loni výrazně zpomalil. Ke konci roku jich bylo 3394, 
což bylo pouze o 14 více než o rok dříve. V předchozích letech přitom ekofarem ročně přibývalo 
až o desítky procent. Ještě v roce 2011 činil meziroční nárůst více než 10 %.  

Češi u pracích prostředků nezohledňují jejich ekologický dopad  
Češi při nákupu pracích a mycích prostředků nezohledňují jejich šetrnost k životnímu prostředí. 

Při rozhodování o koupi se řídí především účinností a cenou a šetrnější výrobky považují za příliš 
drahé. Vyplývá to z průzkumu, který zveřejnila společnost Henkel. Češi se tak při nákupu pracích a 
mycích prostředků liší od zahraničních spotřebitelů. Obyvatelé západní a severní Evropy uvádějí, 
že se při výběru výrobku řídí cenou jen z 19 % a 40 % váhy přikládají právě dopadu výrobku na 
životní prostředí. „Češi staví do popředí kvalitu a účinnost produktu společně s cenou. Aspekt 
šetrnosti k životnímu prostředí zohledňují nejméně, přičemž jsou hodnoty u starší věkové skupiny 
pozitivnější, zatímco mladé lidi udržitelnost zajímá nejméně,“ uvedla mluvčí Henkelu Lidija Erle-
bachová. Spotřebitelé jsou ale podle průzkumu přesvědčeni, že současné výrobky jsou šetrnější  
k životnímu prostředí než ty, které byly na trhu před 20 lety. Až 64 % české populace považuje 
dostupné zboží za bezpečnější. Průzkum dále ukázal, že zatímco při výběru pracích prostředků 
Češi ekologické hledisko nezohledňují, k životnímu prostředí se chovají šetrně při zacházení  
s odpadem nebo při využívání hromadné dopravy. Odpad v Česku třídí 76 % domácností, hromad-
nou dopravu využívá 60 % lidí. 

(Pokračování ze stránky 3) 
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